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انفجار و آتش ســوزی مهیــب روز 
شــنبه بندر رجایی که جنوب ایران را به 
لرزه درآورد؛ همچــون زلزله ای مهیب؛ 
پس لرزه هایی نیز داشــت. دامنه حریق 
بــه کانتینرهای دیگر گســترش یافت 
و دیــروز به رغم اعلام مهــار آتش؛ قیر و 
مواد شــیمیایی برخی کانتینرها باعث 
اشتعال مجدد در بخش شرقی اسکله شد 
و نیروهای امدادی را به تلاشی مضاعف 

واداشت.
آخرین آمار فوتی ها تا عصر دیروز، از 
زبان عضو کمیسیون بهداشت مجلس، 
۳۶ تن اعلام شد که بجز ۱۸ پیکر، مابقی 

قابل شناسایی نبودند.
به گفته محمــد جمالیــان از هزار و 
۲۴۱ مصدوم مراکز درمانــی، ۹۹۴ تن 
ترخیص شــده و ۲۴۰ مصدوم بستری 
هستند. از این ۲۴۰ بیمار بستری، ۳۷ نفر 
در بخش مراقبت های ویژه هستند، ۵ نفر 
سوختگی با درجه بالا دارند و ۶ نفر نیز به 

بیمارستان های دیگر اعزام شده اند.
تصاویر و ویدئوهایی که از محل وقوع 
انفجــار و حوالــی آن در خبرگزاری ها و 
کانال های فضای مجازی انتشار یافت؛ نیز 
حاوی صحنه هایی تأثرآور و فاجعه آمیز 
را از آســیب های ســوختگی   بر مردم و 

خسارات به بار آمده به نمایش گذاشت.
 در پی این انفجار مصیبت زا که بسیاری 
از هموطنــان را به کام مرگ کشــاند و 
خانواده ها و چه بسا مردم ایران را سوگوار 
کرد؛ هیأت دولت امروز-دوشنبه-را عزای 
عمومی اعلام کرد و رئیس دولت نیز راهی 

بندر شد.

اعلام جرم دادستانی تهران علیه 
چند رسانه و ادامه گمانه زنی ها

همزمانی شروع دور سوم مذاکرات و 
انفجار بندر شهید رجایی؛ این گمانه را که 
پای اسرائیل و عملیات تروریستی در میان 
بوده تقویت و برخی رسانه ها را به بررسی 
ابعاد ماجرا از این منظر ترغیب کرد. در پی 
آن نیز »میزان«، اعــلام کرد که: »در پی 
انتشار مطالب خلاف واقع از سوی تعدادی 
از رسانه ها و فعالان رسانه ای طیف های 
مختلف سیاسی در رابطه با حادثه بندر 
شــهید رجایی، ضمن تشــکیل پرونده 
قضایی، از سوی دادســتانی تهران علیه 
متخلفان اعلام جرم شد؛ به برخی رسانه ها 

و فعالان مجازی هم تذکر داده شد. 
رســانه قوه قضائیه نام این رسانه ها و 
افراد را اعلام نکرد، اما »انتشار اخبار خلاف 
واقع در حادثه بندرشهید رجایی« عنوان 

اتهامی آنها دانست و یادآور شد که اعلام 
جرم از آن روست که »در پی وقوع حادثه، 
دادستانی کل کشور در اطلاعیه ای خطاب 
به فعالان فضای مجازی و رسانه ها از آن ها 
خواســت از پرداختن به موضوعاتی که 
امنیت روانی جامعه را مخدوش می کند، 

پرهیز کنند.« 

علت انفجار چه بود؟
ایرنا شامگاه شنبه گزارش داد که اداره 
گمرک ایران »دپوی مــواد خطرناک و 
شــیمیایی در محوطه بندر« را به عنوان 

عامل انفجار معرفی کرده است.
سخنگوی ســازمان مدیریت بحران 
ایران، نیز علت انفجار بندر شهید رجایی 
را ذخیره سازی نامناسب مواد شیمیایی 

در کانتینرها عنوان کرد. حسین ظفری، 
در گفت وگو با ایلنا  با تصریح بر اینکه »علت 
انفجار، مواد شیمیایی موجود در کانتینرها 
بود«، گفت که پیشتر نیز مدیرکل مدیریت 
بحران نسبت به احتمال خطر در این بندر 

هشدار داده بود.
همچنین وزیر کشور در محل حادثه، 
در ارتباط با علت انفجار گفت: »مطمئن 
باشــید به هر نتیجه ای که برسیم، اعلام 
می کنیم.« اسکندر مومنی، افزود: تیمی 
مشغول بررسی علل حادثه است و از مردم 
خواست »به شایعات رسانه های خارجی« 

توجه نکنند.
اشــاره او رســانه های خارجی که در 
این میــان از پا ننشســتند و به تحلیل و 
گمانه زنی هــای مختلــف پرداختند؛ 
می تواند مصادیق بســیاری داشته باشد 
برای مثــال نیویورک تایمــز ادعا کرد 
که ماده منفجر شــده در بنــدر رجایی 
»پرکلرات سدیم«، یکی از ترکیبات اصلی 

سوخت جامد موشک بوده است.
این رسانه به گزارش فایننشال تایمز نیز 
استناد کرده که در ماه ژانویه ادعا کرده بود 
که این ماده شیمیایی توسط دو کشتی از 
چین به ایران ارسال شده و قرار بود برای 
تجدید ذخایر موشــکی ایران که در پی 
حملات به اسرائیل کاهش یافته بود، مورد 

استفاده قرار گیرد.
این در حالی اســت که سفارت چین 
در واشنگتن در پاسخ به تماس خبرنگار 
روزنامه فایننشــال تایمز، از وجود این 
محموله اظهار بی اطلاعی و تاکید کرده 
که پکن متعهد به »حفــظ صلح و ثبات 
در خاورمیانه و منطقه خلیج فارس و راه 

حل دیپلماتیک برای حل و فصل پرونده 
هسته ای ایران« است.

در همین راستا، شرکت امنیت دریایی 
بریتانیایی »امبری« نیــز ادعا کرد که به 
شــواهدی دست  یافته اســت که نشان 
می دهد انفجار به دلیل نگهداری نادرست 
»پرکلرات سدیم« در بندر رجایی رخ داده 
است. این شرکت مدعی شد: »گزارش ها 
حاکی از آن است که این آتش سوزی بر اثر 
حمل نادرست محموله ای از سوخت جامد 
رخ داده که برای استفاده در موشک های 

بالستیک ایران در نظر گرفته شده بود.«
رسانه های یاد شده با اشاره به تصاویر 
منتشرشده در شــبکه های اجتماعی از 
انفجار که نشان می داد دودی با رنگ مایل 
به قرمز پیش از وقوع انفجار از محل آتش 
برخاسته است؛ بر این گمانه خود صحه 
گذاشــته اند که این دود نشــان دهنده 
دخالت یک ترکیب شــیمیایی در این 

انفجار است.
ایــن درحالی اســت کــه، فاطمه 
مهاجرانی، سخنگوی دولت پیش از این 
اعلام کرده بود  که اگرچه به نظر می رسد 
مواد شــیمیایی عامل انفجار بوده اند، اما 
هنوز امکان تعیین دقیق علت وجود ندارد.

باید هزینه بدهیم تا ماجرای نفوذ را 
جدی بگیرید؟

اما گمانه زنی ها تنها به رســانه های 
خارجــی و برخــی داخلی هــا محدود 
نمی شــود؛ نماینده مردم تهــران نیز؛ 
دلیل انفجار را خرابکاری و نفوذ دانست. 
امیرحسین ثابتی در صحن علنی مجلس 
با تأکید بر اینکه »حتماً باید یک اتفاق تلخ 

مثل بندرعباس و پتروشیمی ها بیافتد تا 
ماجرای نفوذ را جدی بگیرید؟«، گفت: 
»حتما باید هزینه بدهیم تا به این تجربه 
برسید که باید سخت جلوی این چیز ها 

بایستید؟«

رد وجود هرگونه محموله ای 
با کاربرد نظامی در بندر 

در همین ارتباط ســخنگوی وزارت 
دفاع نیــز گفــت: »طبق بررســی ها و 
مســتندات موجود، هیچ گونه محموله 
وارداتی یا صادراتی برای سوخت یا کاربرد 
نظامی در محدوده حادثه آتش ســوزی 
بندر شهید رجایی وجود نداشته و ندارد.«

ســردار رضا طلایی نیک با اشاره به 
برخی فضاسازی های رســانه ای، افزود: 
»برخی خبرســازی ها که با فضاسازی 
هدفمند از سوی رســانه های بیگانه در 
راســتای عملیات روانی دشمنان انجام 
می شود، مسبوق به ســابقه است و ملت 
هوشــمند ایران همواره ایــن عملیات 

رسانه ای را خنثی کرده است.«
وی همچنیــن گفت: »بــا محوریت 
ســازمان مدیریت بحران کشور و وزارت 
کشــور، علل اصلــی و جانبــی حادثه 
آتش سوزی بندر شهید رجایی اعم از علل 
ایمنی یا امنیتی با کمک دســتگاه های 
ذیربــط در زمان مقتضی قطعاً توســط 

مسئولین کشوری اعلام خواهد شد.«
وی افزود: باید در فضای رسانه ای این 
اطمینان را داشته باشــیم که هیچ گونه 
محموله وارداتی یا صادراتی برای سوخت 
یا مصــارف نظامی در محــدوده حادثه 
و به طور کلــی در بندر شــهید رجایی 
وجود ندارد و لازم است در برابر عملیات 
رسانه ای و روانی دشــمن با هوشمندی 

عمل کنیم.
احمد مرادی، نماینــده بندر عباس 
در مجلس نیز در گفتگــو با خبرآنلاین، 
درخصــوص گمانه زنی هــای صورت 
گرفته درباره احتمال خرابکاری یا حادثه 
تروریستی گفت: هیچ یک از گمانه زنی ها  
را تایید نمی کنم چون کارشناسان هنوز 
به طور کامل بررسی کامل نکرده اند. برای 
کارشناسی ابتدا باید اطفای حریق صورت 
بگیرد تا بتوانند بررســی های میدانی را 

انجام دهند.  

انفجار بندر شهید رجایی
 ربطی به حوزه دفاعی ندارد

ازسوی دیگر، سخنگوی کمیسیون 
امنیت ملــی و سیاســت خارجی درپی 
مطرح شدن برخی گمانه ها در رسانه های 
داخلی و خارجی، در شبکه ایکس نوشت: 

انفجار بندر شهید رجایی ربطی به حوزه 
دفاعی ندارد.

ابراهیــم رضایی یادآور شــد: طبق 
گزارش های اولیه، آنچــه در حادثه بندر 
شهید رجایی آتش گرفته، هیچ ارتباطی 

با حوزه دفاعی کشور ندارد.

واقعیت موجود: همزمانی انفجار 
بندرعباس با دور سوم مذاکرات 

کارشناس ارشــد روابط بین الملل با 
طرح این موضوع که »ایــن واقعیت که 
این اتفاق ]انفجار بندرعباس[ همزمان با 
برگزاری دور سوم مذاکرات بین ایرانی ها 
و آمریکایی ها در عمان رخ داده اســت، 
احتمالاً از دید هیچ کــس پنهان نمانده 

است.«
به گزارش خبرآنلاین؛ تریتا پارسی، 
با واکنش به حادثه انفجــار بندرعباس 
در حساب کاربری خود در شبکه ایکس 
نوشــت: هنوز هیچ مدرکی وجود ندارد، 
مبنی بر اینکه انفجار در بندرعباس ایران 
که منجر به زخمی شدن دست کم ۵۰۰ 
نفر شــده، یک حادثه بوده یا یک اقدام 
خرابکارانه؛ و اگر مورد دوم بوده، توســط 
چه کسی انجام شده است؟ اما این اتفاق 
در شــرایطی رخ می دهد که بسیاری از 
ما پیش بینی کرده بودیــم از آنجایی که 
اسرائیل نتوانســت ترامپ را برای اتخاذ 
اهداف حداکثری در مذاکرات هسته ای 
تحت فشار قرار دهد، اسرائیلی ها تمرکز 
خود را به سمت تلاش برای خرابکاری در 
مذاکرات از طریق وادار کردن ایرانی ها به 
خروج از آن تغییر خواهند داد. و این کار 
را یا با تشدید حملات سایبری، ترورها در 
داخل ایران یا اقدامات خرابکارانه انجام 

خواهند داد.
مدیــر اندیشــکده کوئینســتی در 
واشــینگتن تصریح کرد: این انفجار به 
احتمال زیــاد در این دســته آخر قرار 
می گیرد. البته هنوز هیچ مدرکی وجود 
ندارد، اما اگر شــواهدی مبنی بر دست 
داشتن اســرائیل در این حادثه به دست 
آید، باید به خوبی درک شود که این اقدام 
نه به اندازه هدف قرار دادن ترامپ، بلکه به 
منظور خرابکاری در تلاش های او برای 
دستیابی به یک توافق هسته ای صلح آمیز 
بوده است که از ورود ایالات متحده به یک 
جنگ ابدی دیگر در خاورمیانه جلوگیری 

می کند.

دستور رئیس جمهور اجرایی شد؛
 بازگشت منطقه پتروشیمی گهر 

به اراضی میانکاله 
سخنگوی دولت از بازگشت منطقه پتروشیمی گهر مازندران به 
اراضی میانکاله خبر داد.  فاطمه مهاجرانی در حساب کاربری خود 
در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »به دنبال دستور رییس جمهور 
در هفته گذشته؛ منطقه پتروشیمی گهر مازندران به اراضی ملی 

میانکاله بازگشت.«
    

 صباغیان:
 نمایندگان از موضوعات مذاکره بی خبرند؛ 

مجلس در جریان قرار گیرد 
محمدرضا صباغیان بافقی، نماینده مــردم بافق و مهریز در 
مجلس، دیروز در صحن علنی، خطاب به رئیس مجلس، گفت:  
سه شنبه که روز نظارتی مجلس است، وزیر امور خارجه و دستگاه 
دیپلماسی به مجلس دعوت شــوند. نمایندگان از موضوعات 
مذاکره بی خبر هستند و می خواهند ببینند شرایط چگونه است، 
ضمن اینکه قصد کمک به ایشان را هم دارند.  محمدباقر قالیباف، 
رئیس مجلس نیز در پاسخ به درخواست این نماینده، عنوان کرد: 

کمیسیون تخصصی در جریان همه موضوعات قرار دارد.
    

حواشی ادامه دار روحانی فیلمبردار 
در مراسم پاپ

رفتار عجیب و خارج از عرف دیپلماتیک یک روحانی در کنار 
وزیر ارشاد ایران در حال فیلمبرداری از حاضران در مراسم تدفین 
پاپ، توجهات بسیاری را به خود جلب کرد و واکنش هایی درپی 
داشت. ازجمله واکنش ها این بود که: »کاش کسی به این دیپلمات 
برجسته در این مراسم بین المللی و رسمی یاد می داد با موبایلش 
فیلمبرداری نکند.«  حجت الاسلام محمدحسین مختاری سفیر 
ایران در واتیکان، دانشیار موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی 
متعلق به مصباح یزدی است. این موسسه و جریان آیت الله مصباح، 
روحانیون بسیاری را در دولت رئیســی در بخش های مختلف 
دولتی، منصوب کرد و مختاری نیز در دوره ابراهیم رئیسی به عنوان 

سفیر منصوب شد.
    

گفت وگوی وزیر خارجه انگلیس با سلطان 
عمان درباره مذاکرات ایران و آمریکا

وزیر خارجــه انگلیس در دیدار با ســلطان عمــان درباره 
موضوع های مختلف، ازجمله مذاکرات ایران و آمریکا گفت و گو 
کرد. خبرگزاری رســمی عمان با اعلام این خبر، نوشت، دیوید 
لمَی  در دیدار با هیثم بن طارق، از تلاش های عمان برای دستیابی 
به آتش بس در غزه و همچنین تلاش هــای جاری در چارچوب 
مذاکرات آمریکا و ایران با میانجیگری عمان جهت دستیابی به 

توافق درمورد موضوع هسته ای ایران استقبال کرد. 
    

ثابتی در جلسه علنی:
یکی دو ماه دیگر که خدمت رهبری 

می رسیم می خواهیم بگوییم چه کرده ایم؟
یک نماینده مجلس با بیان اینکه یکی و دو ماه دیگر که قرار است 
خدمت رهبری برسیم می خواهیم بگوییم چه کرده ایم؟ گفت: 
اعضای هیأت رئیسه برای سال بعد باید کسانی باشند که رایشان 
برای نمایندگان شفاف باشد. ما نمایندگان طبق قانون رای مان را 
برای مردم شفاف اعلام می کنیم هیات رئیسه هم باید اینطور باشد. 
به گزارش ایلنا، امیرحسین ثابتی در جلسه علنی دیروز مجلس با 
اشاره این که یک ماه دیگر باید هیات رئیسه جدید مجلس را انتخاب 
کنیم، گفت: قرار است یک ماه دیگر به مردم بگویم چه تصویب 
کرده ایم؟ ما به تبادل زندانی بین ایران و ویتنام رای داده ایم، رای 
بدهیم نمی گویم رای ندهیم اما آن ها در جای خودش مهم است.

    
ابلاغ پنج قانون مصوب مجلس 

از سوی رئیس جمهور
رئیس جمهور پنج قانون مصوب مجلس شــورای اسلامی 
را برای اجرا به دســتگاه های مربوطه ابلاغ کرد. به گزارش ایلنا، 
»الحاق دولت ایران به موافقتنامه وین درباره تاسیس طبقه بندی 
بین المللی عناصر تصویری علائم و موافقتنامه استراسبورگ درباره 
طبقه بندی بین المللی اختراعات«، »موافقتنامه معاضدت حقوقی 
متقابل در امور مدنی و تجاری بین ایران و پاکســتان«، »اجازه 
افزایش سهام ســرمایه دولت ایران در بانک بین المللی ترمیم و 
توسعه )آی.بی.آر.دی( و شرکت مالی بین المللی )آی.اف.سی( 
از موسسه های وابسته به گروه بانک جهانی«، »موافقتنامه بین 
دولت ایران و دولت ژاپن درباره کمک و همکاری متقابل اداری 
در امور گمرکی« و »ارجاع اختلاف بین بانــک مرکزی ایران و 
دولت جمهوری کره به داوری« از جمله قوانین ابلاغی مســعود 

پزشکیان هستند.
    

اعلام وصول یک سوال ملی از وزیر نیرو 
سوال ملی تعدادی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی از 
وزیر نیرو درباره علت عدم برنامه ریزی برای تأمین و توزیع برق در 
صحن مجلس اعلام وصول شد. بر اساس اعلام عضو هیأت رئیسه 
مجلس، سوال ملی فتح الله توسلی، نماینده بهار و کبودر آهنگ و 
تعداد دیگری از نمایندگان مجلس از عباس علی آبادی وزیر نیرو 
درباره علت عدم برنامه ریزی برای تأمین و توزیع مناسب برق و 

همچنین بی توجهی به آلایندگی نیروگاه ها اعلام وصول شد.
    

شریعتی:
 نتیجه مذاکرات باید لغو همه تحریم ها باشد

نماینده مردم تهــران در مجلس گفت: نتیجه مذاکرات باید 
طبق قانون اقدام راهبردی، لغو تمام تحریم ها و انتفاع اقتصادی 
مردم ایران باشد. به گزارش مهر، مالک شریعتی در جلسه علنی 
دیروز مجلس طی تذکر شــفاهی، گفت: در خصوص مذاکرات 
غیرمســتقیم، اظهار کرد: اولاً ما به تیم ایران بــه ویژه وزیر امور 
خارجه اعتماد کامل داریم. ثانیاً نســبت به آمریکایی ها اعتماد 
۱۰۰ درصدی نداریم و بی اعتمادی کامل داریم و نسبت به آن ها 

بدبین هستیم.
    

تماس تلفنی مهدی کروبی با سعید مدنی 
در زندان دماوند

انصاف نیوز نوشت: مهدی کروبی که اخیراً پس از ۱۵ سال از 
حصر خانگی آزاد شده، در تماسی تلفنی با سعید مدنی، پژوهشگر 
اجتماعی و زندانی محبوس در زندان دماوند، ضمن ابراز خوشحالی 
از برقراری این ارتباط، پیگیر آخرین وضعیت وی شد.  او گفت: 
»کاش امکانش فراهم می شد تا به ملاقات شما در زندان بیایم.«  
سعید مدنی نیز در این گفت وگو، با ابراز خوشحالی از رفع حصر 

کروبی از استقامت او در مدت حصر تقدیر کرد.

به رغم اعلام جرم دادستانی و رد وجود هرگونه محموله ای با کاربرد نظامی در بندر؛ گمانه زنی ها ادامه دارد:روی موج کوتاه

علت انفجار چه بود؟
مینا محمدزاده

در ماه های اخیر تحولات تازه ای در عرصه مذاکرات هســته ای ایران و آمریکا رخ داده است. 
در همین زمینه، نشریه آمریکایی وال استریت ژورنال به اظهارات مارکو روبیو، وزیر امور خارجه 
آمریکا پرداخته است که در آن به احتمال واردات اورانیوم غنی شده توسط ایران اشاره کرده بود. 
این اظهارات نشانه ای از تغییر رویکرد آمریکا نسبت به برنامه هسته ای ایران و چالش های پیش 

روی مذاکرات تلقی می شود.
به گزارش خبرنگار ایلنا، تحلیل مواضع آمریکا نشــان می دهد که پیشنهاد تأمین سوخت 
هســته ای ایران از منابع خارجی، در قالب طرحی موســوم به »طرح بزرگ جدید«، به عنوان 
ابتکار عمل مطرح شده است. این طرح که در شرایط فعلی شخص وزیر خارجه آمریکا حضور 
و نقش پررنگی در جریان مذاکرات نداشته، به باور بســیاری از کارشناسان، تکرار روایت های 

شکست خورده گذشته است.
تاریخچه دیپلماسی هسته ای ایران و غرب به روشنی نشــان می دهد که این ایده - تأمین 
سوخت از خارج - پیش تر بارها مطرح و رد شده است و نشان دهنده عدم درک کافی از واقعیت های 
امروز ایران و خطوط قرمز آن است. ایران همواره بر حق ذاتی خود برای غنی سازی داخلی تأکید 
داشته و این موضوع را خط قرمز غیرقابل مذاکره خود دانسته است. این موضع در واکنش عباس 
عراقچی در ۲۷ فروردین ماه به توییت استیو ویتکاف، که خواستار توقف غنی سازی ایران شده 

بود، بار دیگر تأکید شد؛ عراقچی اعلام کرد که حق غنی سازی ایران »غیرقابل مذاکره« است.

فضای پرچالش داخلی در واشنگتن
فضای داخلی دولت آمریکا نیز از سوی دیگر، پر از چالش است. دونالد ترامپ و تیمش در وزارت 
خارجه و شورای امنیت ملی، با گرایش های تند و صهیونیستی، از ارائه تصویر شفافی از برنامه خود 
در قبال ایران خودداری می کنند. افرادی چون مایک والتز و برخی مقامات وزارت دفاع آمریکا، بر 
لزوم برچیده شدن کامل زیرساخت های هسته ای ایران تأکید دارند. این جریان، در برخی مواضع، 

از برنامه هسته ای امارات متحده عربی به عنوان الگو یاد می کند.
این دوگانگی در سیاست های آمریکا باعث شده مذاکرات دچار چالش های بیشتری شود. از 
یک سو واشنگتن نمی خواهد آشکارا بر حذف کامل برنامه هسته ای ایران اصرار کند و از سوی دیگر، 
حاضر به پذیرش حق غنی سازی ایران نیز نیست. این تناقض می تواند مذاکرات را به سوی فرآیندی 
فرسایشی با شروط متعدد و مبهم سوق دهد که احتمال دستیابی به توافق را دشوارتر خواهد کرد.
تحلیل گران تأکید دارند که تنها با پذیرش حقوق مسلم ایران در زمینه غنی سازی می توان 
به توافقی پایدار و واقعی رســید. تجربه خروج آمریکا از برجام و مشــکلات تأمین سوخت در 
 سال های گذشته، سطح بی اعتمادی در ایران را به شدت افزایش داده و بر روند مذاکرات تأثیر 

گذاشته است.

مرکز ثقل مذاکرات؛ حق غنی سازی
در قلب همه مذاکرات هسته ای ایران و غرب -  از برجام گرفته تا پیش نویس های نیمه کاره 
اخیر-  همواره موضوع حق غنی سازی داخلی قرار داشــته و دارد. در تحولات اخیر هم پرسش 
کلیدی این است که آیا واشنگتن آماده تضمین حق غنی ســازی ایران خواهد بود؟ بدون این 

تضمین، پاسخ ایران به پیشنهادات آمریکا احتمالاً منفی خواهد بود.
برخلاف دولت بایدن که به دنبال توافق محدودشــده و گام به گام بود، دولت ترامپ آشکارا 
خواهان محدودیت کامل ظرفیت های غنی سازی ایران است. این سیاست که نه حق غنی سازی 
ایران را به رسمیت می شناسد و نه چشم اندازی واقع بینانه برای توافق ارائه می کند، چشم انداز 

گفت وگوها را مبهم تر کرده است.

فرصت های اقتصادی و ابتکار عمل ایران
در همین راستا، در متن سخنرانی سید عباس عراقچی که قرار بود روز دوشنبه در کنفرانس 
سیاست هســته ای بنیاد کارنگی به صورت مجازی ارائه شــود، آمده بود که ایران هرگز مانع 
همکاری های اقتصادی و علمی با آمریکا نبوده است. عراقچی در این سخنرانی اشاره کرده است 
که فرصت های اقتصادی چند صد میلیارد دلاری ایران می تواند به روی شرکت های آمریکایی باز 
باشد؛ به ویژه در حوزه ساخت نیروگاه های برق هسته ای پاک، ایران قصد دارد دست کم ۱۹ رآکتور 

جدید بسازد که به معنای فرصت های عظیم سرمایه گذاری است.
این پیشنهاد عراقچی مبنی بر سرمایه گذاری خارجی روی زیرساخت های هسته ای ایران، در 

تضاد با »طرح تأمین سوخت از خارج« آمریکایی ها قرار می گیرد و ابتکاری عملی تر و قابل مذاکره 
به نظر می رسد، به شرط آنکه تیم آمریکایی اختیار کافی برای پذیرش این مسیر را داشته باشد.

در نهایت، اظهارات مارکو روبیو و پیشنهاد تأمین سوخت از منابع خارجی، هرچند با عنوان 
»طرح جدید« مطرح شده، اما تکرار سیاست های ناکارآمد گذشته است. ایران با تأکید بر حق 
غنی سازی داخلی و تجربه بی اعتمادی به وعده های آمریکا، آمادگی پذیرش این پیشنهادات را 
ندارد. تحولات آینده در مذاکرات ایران و آمریکا، به ویژه در فضای تنش آلود کنونی منطقه، می تواند 
تبعات جدی بر امنیت منطقه ای و مناسبات بین المللی داشته باشد و نیازمند دقت و رویکردی 

واقع بینانه از سوی همه طرف هاست.

مذاکرات مسقط؛ دور سوم در سایه بی اعتمادی
دور سوم مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا روز شنبه در مسقط با میانجی گری فعال عمان 
برگزار شد.  بر اســاس گزارش ها، مذاکرات بر موضوعات حساسی چون آینده برنامه هسته ای 
ایران، تحریم های اقتصادی و کاهش تنش های منطقه ای متمرکز بوده است، اگرچه جزئیات 
بیشتری از توافقات احتمالی منتشر نشده است. ایران با تأکید بر حق خود برای غنی سازی داخلی 
وارد مذاکرات شد، در حالی که تیم ترامپ همچنان نسبت به ماهیت برنامه هسته ای تهران ابراز 

نگرانی می کند.
بدر البوســعیدی، وزیر امور خارجه عمان، ابراز امیدواری کرده کــه این مذاکرات بتواند به 

گفت وگوهای مستقیم منجر شود، هرچند اختلافات بنیادین همچنان پابرجاست.
در همین راستا فرجی راد، استاد روابط بین الملل با اشاره به اظهارات وزیر خارجه عمان گفت: 
وزیر خارجه عمان نکته ای را مطرح کردند که کمی عجیب بود،  ایشان اعلام کردند که در سوم ماه 
می ملاقات سطح بالایی صورت خواهد گرفت. حالا مشخص نیست که آیا این ملاقات به آقای 
عراقچی با آقای ویتکاف مربوط می شود یا اینکه ملاقات بالاتری در نظر گرفته شده است. واقعیت 
این است که مسائل مختلفی در مذاکرات مطرح می شود و تیم فنی آمریکایی که در راس آن فردی 
سختگیر قرار دارد اگر امروز نبود، کلمات مفید و سازنده تری به کار گرفته می شد. علت این امر 
ممکن است این باشد که سیاست های این فرد تا حدودی با سیاست های اسرائیل هماهنگ شده 
است. باید ببینیم در دور بعدی که با پایتخت های خود مشورت می کنند، با چه آورده ای دوباره به 

مسقط خواهند آمد و چقدر می توانند پیشرفت کنند. 

 چشم انداز آینده
تحولات اخیر، از جمله پیشــنهاد طرح های قدیمی مانند واردات سوخت هسته ای اگرچه 
نشانه ای از عدم درک واقعیت های ایران است اما تعیین تاریخ دور چهارم مذاکرات و احتمال حضور 
کارشناسان اتمی و اقتصادی در این دور خود علائم مثبتی از تلاش طرفین برای رسیدن به نقاط 
مشترک است. ایران با توجه به تجربه بی اعتمادی ناشی از خروج دولت ترامپ از برجام در سال های 

گذشته، به سختی می تواند به وعده های جدید آمریکا اعتماد کند.
آینده مذاکرات بستگی به آن دارد که آیا آمریکا حاضر خواهد شد حق غنی سازی ایران را به 

رسمیت بشناسد یا خیر؛ موضوعی که همچنان کانون اصلی اختلافات است.

دو پیشنهاد روی میز مذاکرات فنی مسقط؛ 

ایران واردکننده سوخت هسته ای می شود یا صادرکننده آن؟

گزارش

احمد زید آبادی، روزنامه نگار و تحلیلگر سیاسی، با نقد اظهارات 
اخیر محمدجواد لاریجانی، در گفت وگو با تسنیم در کانال تلگرامی 

خود نوشت:
محمدجواد لاریجانی در گفتگو با تسنیم: »از نظر آنها -آمریکا- ما 
باید مثل گذشته زیرسیطره شان باشیم و به یکی دیگر از گاوهای شیری 
منطقه تبدیل شــویم.....اصلًا جدا از اینها گفته می شــود اکثر مردم 

می گویند با آمریکا صحبت و مذاکره کنیم تا مسائلمان حل شود. چرا 
سؤال را به این شکل غلط می پرسید؟! بروید از مردم به صورت واقعی 
سؤال کنید که آیا می خواهید ما گاو شیری آمریکا بشویم یا نه؟! این 
سؤال را مطرح کنید و ببینید چند درصد از ایرانی ها حاضرند گاو شیری 
آمریکا بشــوند؟« با طرح این نوع ادعاهای موهوم و بی اساس و پوچ از 
طرف محمدجواد لاریجانی، به نظرم او درصدد متقاعد کردن کسی 
نیست و واقعاً به دلایلی معلوم و یا نامعلوم قصد گمراه سازی عده ای را 
دارد! الان این حدود دویست کشوری که با آمریکا رابطۀ عادی دارند آیا 
به زعم آقای لاریجانی همگی زیر ســیطرۀ آمریکا و »گاو شیری« آن 
هستند؟ اگر اینطور باشد که آمریکا قدرقدرت مطلق دنیاست! پس 

دیگر چرا دائم از »افول« آن حرف می زنید؟

بعد، این شــیری که قرار اســت به جای آمریکا به مردم خودمان 
داده شود، کو و کجاست؟ چطور آن گاوهای شیریِ مورد ادعای آقای 
لاریجانی اقتصادشان از هر جهت از ایران پیش افتاده اما در اینجا که 
ادعای حفظ شیر برای مردم مطرح می شود، اقتصاد به این فلاکت افتاده 

و مردم را ذله و عاصی کرده است؟
یک رابطۀ عادی نه کشوری را تحت ســیطرۀ کشور دیگری قرار 
می دهد و نه آن را به گاو شــیری آمریکا تبدیل می کند. من اهل اتهام 
بستن و انگیزه خوانی نیستم اما بطلان برخی اظهارنظرها به قدری آشکار 
است که بیان آنها از سوی یک »تحصیل کرده در دانشگاه های آمریکا« 
جای تردید اندکی برای گمانۀ »تعقیب منافع نامشروع از طریق ادامۀ 

وضع موجود«  باقی می گذارد!

نقدی بر اظهارات اخیر محمدجواد لاریجانی؛

ادعای پوچ و موهوم!

نقد

گمانه زنی ها در مورد انفجار بندر 
شهید رجایی تنها به رسانه های 

خارجی و برخی داخلی ها محدود 
نمی شود؛ نماینده مردم تهران 
نیز؛ دلیل انفجار را خرابکاری و 

نفوذ دانست. امیرحسین ثابتی 
در صحن علنی مجلس با تأکید بر 

اینکه »حتماً باید یک اتفاق تلخ 
مثل بندرعباس و پتروشیمی ها 

بیافتد تا ماجرای نفوذ را جدی 
بگیرید؟«، گفت: »حتما باید 
هزینه بدهیم تا به این تجربه 

برسید که باید سخت جلوی این 
چیز ها بایستید؟«

سخنگوی وزارت دفاع: »طبق 
بررسی ها و مستندات موجود، 

هیچ گونه محموله وارداتی یا 
صادراتی برای سوخت یا کاربرد 

نظامی در محدوده حادثه 
آتش سوزی بندر شهید رجایی 

وجود نداشته و ندارد«


